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ایران پس از توافق برای امنیت 
منطقه بیشتر تلاش می کند

حس��ن روحانی گفت ایران پ��س از توافق 
هس��ته ای برای امنیت منطقه و جهان بیشتر 
تلاش می کند.  به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
ریاس��ت جمهوری، حس��ن روحانی دیروز در 
نشس��ت مش��ترک هیات های عالیرتبه ایران 
و اتری��ش، با قدردان��ی از میزبانی اتریش برای 
مذاکرات بس��یار مهم هس��ته ای ایران با 5+1، 
اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران در اجرای 
توافق هسته ای کاملاً مصمم است و معتقدیم 
این توافق باید از سوی دو طرف به خوبی اجرایی 
و عملیاتی شود. روحانی با اشاره به تجربه موفق 
اجرای توافق ژنو گفت: امروز نیز باید در اجرای 
این توافق مهم به خوبی و درست حرکت کنیم. 
رئیس  جمهور تصریح ک��رد: تا زمانی که طرف 
مقابل ایران به تعهدات خود در توافق هسته ای 
با کش��ورمان پایبند باشد، ما هم نسبت به آن 
پایبند خواهیم بود. روحانی با بیان اینکه توافق 
هس��ته ای ایران باید پایه ای برای ایجاد اعتماد 
کام��ل بین دو طرف باش��د، گفت: با پایبندی 
و اجرای درس��ت این توافق می توان اعتماد را 
بیش از پیش تقویت کرد. رئیس  جمهور تأکید 
کرد: تلاش جمهوری اسلامی ایران بعد از توافق 
هس��ته ای این اس��ت که برای ثبات و امنیت 
منطق��ه و جهان بیش از گذش��ته تلاش ها را 
افزای��ش دهد و معتقدیم ثبات و امنیت پایدار 
به نفع اروپا، منطقه و جه��ان خواهد بود. وی 
اضاف��ه کرد: تواف��ق هس��ته ای را توافقی قابل 
اجرا می دانی��م که می تواند مبنای خوبی برای 

همکاری های گسترده باشد.

آمریکایی ها در مذاکرات 
به ما زور گفتند!

ش��ورای  مجل��س  رئی��س 
اس��لامی گف��ت در ط��ول 
مذاک��رات، آمریکایی ها بارها 
ت��لاش کردند به ای��ران زور 
بگویند و در نهایت چند مورد 
را نی��ز به ایران تحمیل کردند. به گزارش خانه 
مل��ت، علی لاریجانی در روز پایانی اقامتش در 
نیویورک )جمعه 13 ش��هریور( گفت وگویی با 
رادی��و ملی آمریکا انجام داده اس��ت که دیروز 
از این ش��بکه رادیویی پخش ش��د. لاریجانی 
در پاس��خ به پرسش استیو اینسکیپ، مجری 
برنامه مورنینگ ادیشن مبنی بر اینکه آیا وی از 
قانونگذاران آمریکایی برای سفر به ایران دعوت 
خواهد کرد یا نه، گفت: ببینید! این روزها قرار 
است زمینه را برای تایید و اجرای توافق فراهم 
کنیم اما هر روز به نظر می رسد وزیر دفاع شما 
صبح که بیدار می ش��ود، پنجره را باز می کند 
و هر چ��ه می تواند ضد ایران فری��اد می زند و 
می گوید گزینه نظامی هنوز روی میز است. اگر 
واقعا آنها دنبال جنگ هس��تند، خب دست به 
کار ش��وند. چرا فقط دارید حرف می زنید؟ وی 
درباره این پرسش که آیا ایران توافق هسته ای را 
می پذیرد یا خیر نیز گفت: به عقیده من حتی 
در ط��ول گفت وگوها ه��م آمریکایی ها تلاش 
کردند به ما زور بگویند و چندین مورد را به ما 
تحمیل کردند؛ از نگاه شخصی باید بگویم این 
توافق پذیرفتنی است. به نظر من می توان از این 
توافق برای حرکت به جلو بهره گرفت اما بدون 

نقص هم نیست.

تأیید سند همکاری بلندمدت 
غنی سازی با آژانس

عضو کمیس��یون ویژه بررس��ی 
برجام با بی��ان اینکه همزمان با 
برجام 3 سند دیگر در کمیسیون 
ویژه مورد بررسی قرار می گیرد، 
گفت: رئیس سازمان انرژی اتمی 
از نگارش سندی درباره برنامه بلندمدت غنی سازی 
در ایران ب��ا آژانس بین المللی انرژی اتمی خبر داد. 
مهرداد بذرپاش ادامه داد: در این س��ند فرمول های 
جدی��دی درباره میزان، برنامه و دامنه غنی س��ازی 
در ای��ران مطرح و مورد توافق ق��رار خواهد گرفت. 
عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام اظهار داشت: با 
وجود اینکه پیش از این وجود س��ند دیگری درباره 
غنی سازی بین ایران و آژانس از سوی برخی مسؤولان 
تکذیب می شد اما دیروز رئیس سازمان انرژی اتمی 
در کمیس��یون ویژه به این موضوع اش��اره کرد که 
س��ند همکاری بلندمدت غنی سازی ایران با آژانس 
در حال نگارش است و در آینده نزدیک مورد توافق 
ب��ا آژانس بین المللی انرژی اتمی و 1+5 قرار خواهد 
گرفت. بذرپاش در پایان گفت: عملا در کمیس��یون 
ویژه برجام 4 س��ند مورد بررس��ی قرار می گیرد که 
این اس��ناد عبارتند از متن برجام، قطعنامه 2231 
ش��ورای امنیت، برنامه بلندمدت غنی سازی ایران و 
 آژانس و نقش��ه راه بین ایران و آژان��س در ارتباط با 

.)PMD( موضوعات گذشته

جنگ روانی اکونومیست
 و الشرق الاوسط با نام حاج قاسم

آیا اوج گیری توحش سعودی در منطقه و بویژه 
یمن باعث افول س��تاره درخش��ان جهان اسلام، 
سردار قاسم سلیمانی در جنگ با تکفیری هاست؟ 
و آیا محسن رضایی دوباره لباس پاسداری بر تن 
کرده ی��ا جواد ظریف قد عل��م کرده اند تا جلوی 
»حاج قاس��م« بایستند؟ اینها آخرین شبهه هایی 
هستند که لندن سعی دارد در کار انقلاب اسلامی 
وارد کند، شبهه هایی برای انحراف افکار عمومی از 
حقیقت که البته از فرط بی شباهت بودن به اصل 
ماجرای��ی که این روزها م��ردم خاورمیانه و ایران 
ش��اهدش هستند، »اش��تباه« بودنشان در همان 
نظر اول توی ذوق می زند. »اکونومیست« موسسه 
مستقیما وابسته به روتش��یلدها،خاندان محوری 
سلطه صهیونیسم جهانی، به عنوان بزرگ ترین نهاد 
رسانه ای شبهه افکنی در سطح کلان با گزاره هایی 
ک��ه در ابتدا آمد وارد عمل ش��ده تا جنگ روانی 
جدیدی علیه نقش درخش��ان نظ��ام جمهوری 
اسلامی ایران در نقش بر آب کردن توطئه جنگ 
نیابت��ی و تکفیری غرب در منطقه به راه اندازد. از 
زمانی که ایران به همراه محور مقاومت، مقابله با 
جنگ های نیابتی آمریکا و عربستان را در سوریه 
و ع��راق آغاز کرد، انتش��ار ش��ایعه و جنگ روانی 
علیه مقاومت جزئی از س��لاح حریف بوده است. 
در آخرین اقدام، هفته نامه »اکونومیس��ت« چاپ 
لندن در گزارش��ی که اس��اس آن مجموعه ای از 
ادعاهای بی سند است، تلاش کرده جایگاه فرمانده 
س��پاه قدس را در اذهان عمومی متزلزل و اعتماد 
به وی را دچار شک و شبهه کند. همزمان روزنامه 
سعودی الش��رق الاوسط چاپ لندن نیز با انتشار 
گزارش��ی به نقل از یک منبع سیاس��ی ناشناس، 
ت��لاش کرده اس��ت ب��ا کلیدواژه ه��ای »آیت الله 
سیس��تانی«، »رهبر ایران« و »قاس��م سلیمانی« 
و ط��رح چند ادعا و ش��ایعه، چنی��ن وانمود کند 
مرجعیت ع��راق از افزایش نفوذ س��ردار قاس��م 
سلیمانی در عراق نگران است. موسسه اکونومیست 
که سهام و مدیریت آن مستقیما در اختیار خاندان 
روتشیلد )شاخه انگلیس و فرانسه( است با نشانه 
گرفتن جایگاه سردار سلیمانی در مطلبی با عنوان 
»ش��یری در زمستان« مدعی شده پس از مطرح 
ش��دن نام او در رسانه ها و شبکه های اجتماعی به 
دلیل مبارزه با داعش، دوباره تصمیم گرفته شده 
نق��ش عمومی کمتری به این ژن��رال ایرانی داده 
ش��ود.در هجمه ای هماهنگ الشرق الاوس��ط هم 
محبوبیت فراگیر حاج قاس��م نزد م��ردم عراق را 
نشانه گرفته است. به گزارش فارس، اکونومیست 
در عین حال حمله عربس��تان به یم��ن را دلیل 
»افول سلیمانی« دانسته و ادعا کرده: »به همین 
دلیل »محسن رضایی« دوباره لباس نظامی بر تن 
کرده اس��ت تا وزنه ای در مقابل سلیمانی باشد و 
نگذارد از خط خارج شود. نتیجه این است، مردی 
که روزگاری نماینده حاکمیت ایران در گفت وگو با 
عراق و س��ایر کشورهای منطقه بوده اکنون جای 
خودش را به کانال های رس��می دیپلماتیک داده 
است.  همزمان که سلیمانی در سایه می رود کسی 
مانند ظریف وارد صحنه ش��ده که به دیپلماسی 
بیش��تر تمایل دارد تا اقدامات نظامی... در همین 
هفته های گذش��ته او به روسیه و عراق و عمان و 
قطر و کویت و لبنان و تونس س��فر کرده است!« 
اما گاف اکونومیست آنجاست که اتفاقا حاج قاسم 
هم در هفته های اخیر دایره سفرهای خارجی اش 
از جمله به برخی کشورهای یاد شده را گسترش 
داده که نشانه برتر بودن دست دیپلماسی مقاومت 
در غائله ه��ای مختل��ف منطق��ه اس��ت. اما مگر 
س��ردار سلیمانی، مرد آفتابی اما همیشه در سایه 
توفانی ترین روزهای شام، بین النهرین، لبنان و یمن 
نیس��ت، مردی که خود را سربازی بی نام و نشان 
برای اسلام می داند و حتی از ساخته شدن فیلمی 
از ش��خصیت خودش ممانعت می کند. مگر او در 
طول حداقل 15 ماه بحران عراق و 53 ماه بحران 
س��وریه، چند بار به طور عمومی از نقش ایران در 
دفاع از کیان کشورهای منطقه سخن رانده؟ مگر 
نه اینکه آخرین بار رسانه های غربی و عرب بودند 
که سال گذش��ته و در جریان شکست داعش در 
 قل��ب عراق، ار س��ر حب یا بغض نام او را بر س��ر 

زبان ها  انداختند؟ 

شمخانی: مجلس یکی از ارکان 
رسیدگی به برجام است

دبیر شورایعالی امنیت ملی با بیان اینکه باید 
نگاه منصفانه ب��ه تلاش مذاکره کنندگان کنونی 
وجود داش��ته باش��د، گفت: نفی تلاش تیم های 
مذاکره کنن��ده قبلی و فعلی هس��ته ای خطای 
بزرگی است. به گزارش خانه ملت، علی شمخانی 
در حاشیه نشس��ت صبح دیروز کمیسیون ویژه 
بررس��ی برجام در جمع خبرنگاران با اش��اره به 
شرایط و نحوه بررسی برجام از سوی مجلس ادامه 
داد: رهبر معظم انقلاب در نشس��ت با خبرگان 
فرمودند که مجلس یکی از ارکان مؤثر در مساله 
برجام است، از این  رو امیدواریم مجموعه مباحث 
مجلس و شورایعالی امنیت ملی، خروجی واحدی 
پیدا کن��د تا یک اجماع ملی ب��رای عبور از این 
مرحله و آمادگ��ی برای مقابله با اقدامات حریف 

و سدسازی در برابر نفوذ احتمالی صورت گیرد.

اخبار

حسین علوی: دولت بنا ندارد مجلس 
ش��ورای اس��لامی در روند رسیدگی 
قانونی به برجام نقش داش��ته باشد. 
آنها تا پیش از 12 ش��هریور بارها به 
ص��ورت علنی این موض��وع را اعلام 
کردند. هم حسن روحانی، هم عباس 
عراقچ��ی و هم محمدباقر نوبخت بر 
مخالفت خود با ارائه لایحه برجام به 

مجلس تاکید کرده بودند.
به گ��زارش »وطن امروز«، با این 
وجود ام��ا آنها پس از 12 ش��هریور 
هم نه تنها درباره این موضوع تغییر 
موضع نداده ان��د بلکه همچنان نظر 
قبلی خود را رس��ما اعلام می کنند. 
عباس عراقچی در جلسات کمیسیون 
برجام رس��ما با ارائه لایحه برجام به 
مجل��س مخالفت کرده اس��ت و روز 
گذشته محمدباقر نوبخت، سخنگوی 
دولت نیز در پاس��خ به این سوال که 
آیا دولت تصمیمی برای ارائه لایحه 

برج��ام به مجلس پس از س��خنان مق��ام معظم 
رهبری مبنی براینکه مجل��س در این اقدام نباید 
کنار گذاشته ش��ود دارد، گفت: دولت نظر رسمی 
خ��ود را مبنی بر اینکه نیازی به ارائه لایحه برجام 
به مجلس نیست اعلام کرد. وی افزود: مقام معظم 
رهبری در دی��دار اعضای خب��رگان اعلام کردند 
که مجلس از روند رس��یدگی برجام کنار گذاشته 
نش��ود. بیانات ایش��ان برای دول��ت فصل الخطاب 
است بنابراین با توجه به بررسی برجام در مجلس، 
دولت اگر کمکی را در این باره مجلس بخواهد ارائه 
می دهد. ضمن اینکه طبق قانون مجلس در زمینه 
حفظ دستاوردهای هسته ای رسیدگی به این موارد 
به شورایعالی امنیت ملی واگذار شده است. رئیس 
س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی گفت: شورایعالی 
امنیت ملی جلساتی را برای بررسی برجام برگزار 
ک��رد ک��ه در اولین فرص��ت و در آینده از س��وی 
مسؤولان ش��ورایعالی امنیت ملی اعلام می شود. 
نوبخت تصری��ح کرد: ش��ورایعالی امنیت ملی به 
جد بر متن برجام تدقیق کافی داشته و مسؤولان 
آن بزودی نتایج جلسات شورا را اعلام می کنند و 

امیدواریم هر چیز که خیر ملت است تحقق یابد.
شورا هیچ تصمیمی نگرفته است ■

دولت آقای روحانی در مخالفت با ورود مجلس 
به بحث بررسی برجام می گوید شورایعالی امنیت 
ملی محل تصمیم گیری درباره برجام است. و با این 
اس��تدلال به گونه ای موضع گرفته است که گویی 
شورایعالی امنیت ملی درباره برجام به تصمیمات 
و مصوبه رس��یده اس��ت! این موضوع به هیچ وجه 
صحت ندارد. شورایعالی امنیت ملی تاکنون نسبت 
به برجام هیچ مصوبه ای نداشته است! و قطعا اگر 
چنین مصوب��ه ای موجود بود دولتی ها آن را اعلام 
می کردند البته دولت بر این موضوع واقف است که 
قطعا شورایعالی امنیت ملی به هیچ عنوان در دفاع 
از آنچ��ه آنها از وین به ته��ران آورده اند مصوبه ای 
تصویب نخواهد ک��رد!  بنابراین مانور دولتی ها بر 

ش��ورایعالی امنیت ملی یک مانور بی فایده خواهد 
بود. درب��اره موضوعات قابل ذکر درب��اره برجام و 
ش��رایط موجود هم باید چند نکت��ه را مورد نظر 
داش��ت. در پاس��خ به این س��وال که چرا دولت از 
ارائه لایحه برجام ب��ه مجلس خودداری می کند؟ 
بای��د گفت دولت مخال��ف هر گون��ه »اصلاح« و 
همچنین»تفسیر« نسبت به برجام است.چرا؟ به 
خاطر اینکه برجام ایرادات شکلی و ماهوی مهمی 
دارد. بزرگ ترین ایراد که مهم ترین ایراد برجام هم 
هس��ت؛ ماجرای لغو تحریم هاست. در برجام هیچ 
اش��اره ای به »لغو تحریم ها« نش��ده است! و بدتر 
اینکه هر آنچه در برجام درباره تعهد طرف مقابل 
نسبت به تحریم ها ذکر شده، تنها و تنها در 2 قالب 
»تعلیق« و »تخفیف« آمده است! یعنی در مقابل 
تعهدات ش��فاف و محکم ایران که توس��ط آژانس 
بین المللی انرژی اتمی دائما مورد راس��تی آزمایی 
ق��رار می گیرد؛ ط��رف مقابل »لغ��و تحریم ها« را 
نپذیرفته اس��ت. این موض��وع بارها مورد اش��اره 
رئیس جمه��ور و وزیر خارجه آمری��کا قرار گرفته 
اس��ت و آنها در دف��اع از برجام به حفظ چارچوب 
سازمان تحریم ها اشاره کرده اند! ایرادات مهم دیگر، 
مانند مکانیسم بازگشت پذیری تحریم ها که ریسک 
سرمایه گذاری در کشور را افزایش داده و در نتیجه 
مانع ورود سرمایه خارجی به کشور می شود نیز در 
متن برجام موجود اس��ت ب��ا این حال بزرگ ترین 
مشکل برجام، محقق نشدن هدف اصلی مذاکرات 
یعنی »لغو تحریم ها« اس��ت. به زبان بسیار ساده، 
برج��ام هدف مردم ایران از مذاکرات هس��ته ای را 
محقق نکرده اس��ت! در دیدار اخیر رهبر انقلاب با 
اعضای مجلس خبرگان نیز این موضوع به صورت 
ویژه مطرح ش��د و ایشان درباره عدم محقق شدن 
هدف مذاکرات یعنی »لغو تحریم ها« ابراز نگرانی 
و تاکید کردند تا »لغو تحریم ها« در برجام محقق 

نشود، معامله ای در کار نخواهد بود.
این بزرگ ترین حفره برجام است و با توجه به 

این ایراد بزرگ، می ت��وان دلیل مخالفت دولت با 
بررس��ی و نظارت بر برجام را متوجه شد. واقعیت 
این اس��ت که دولت نتوانس��ته هدف و وعده خود 
درباره لغو تحریم ها را محقق کند و قاعدتا مذاکرات 
باید به بن بس��ت می رسید، با این حال اما با توجه 
به اینکه آنها بارها نس��بت به شکست مذاکرات و 
تبعات آن اب��راز نگرانی کرده بودند، برجام منهای 
لغو تحریم ها پذیرفته شد! خب در چنین شرایطی 
آی��ا باید نظام و جامعه از هدف اصلی مذاکرات که 
همان »لغو تحریم ها« است چشمپوشی کنند تنها 
به این دلیل که منافع یک جریان سیاس��ی تامین 
شود؟! دولت چنین چیزی را می خواهد به همین 
دلیل لایج��ه برجام را به مجل��س ارائه نمی دهد، 
چراک��ه ارائه لایجه برجام با توج��ه به ایرادات آن، 
قطع��ا یا با اصلاح  یا با ضمیمه ش��دن یک روایت 
صریح درب��اره حقوق مردم تصویب خواهد ش��د. 
یعنی اینکه مجلس برخلاف دولت، برجام را بدون 
تضمین ش��دن لغو تحریم ها تصویب نخواهد کرد 
و قطعا دولت را مل��زم می کند لغو تحریم ها را در 
برجام بگنجاند که اساسا تیم مذاکره کننده دولت 
آقای روحانی به گونه ای عمل کرده که دیگر امکان 

اصلاح برجام وجود ندارد.
نکته دوم درباره ضمیمه ها یا روایت هایی است 
که مجلس شورای اسلامی ممکن است درباره مفاد 
مهم برجام وارد کند. در این حالت، برجام به همان 
حال��ت قبلی باقی می ماند اما آنچه مجلس، دولت 
را به آن موظف می کند؛ تضمین و تحقق تفس��یر 
قانونی از حقوق هسته ای و خطوط قرمز مذاکرات 
اس��ت. یعنی اینکه براس��اس روایت خود مقامات 
دولتی، لغو تحریم ها باید به عینه مش��اهده شود. 
در غیر این صورت عدم لغو به معنای نقض توافق و 
پایان تعهدات است! دولت این حالت را هم نخواهد 
پذیرف��ت! یعنی دولت تمایلی ندارد روایت خود از 
برجام و بویژه لغو تحریم ها به صورت مکتوب و در 
ضمیمه لایحه برجام تصویب شود! چراکه قاعدتا 

روایت ها هیچ الزام قانونی برای اجرا 
ندارند! اما وقتی این روایت ها تبدیل 
به قانون ش��وند باید اجرا شوند و در 
حالتی که روایت ها با واقعیت برجام 
در تض��اد باش��د، این ی��ک تناقض 
خواه��د بود بنابرای��ن دولت به هیچ 
عنوان مای��ل به ارائه لایحه برجام به 
مجلس نیست، چراکه آنها به دنبال 
اج��رای برجام با همی��ن مختصات 
فعلی هس��تند؛ برجامی ک��ه در آن 

تحریم ها لغو نخواهد شد!
خطر دیکتاتوری! ■

پایتخت ه��ا بای��د درب��اره برجام 
تصمی��م بگیرن��د. این تواف��ق ایران 
و 1+5  ب��ه معن��ای اج��رای مراحل 
قانونی برجام در ایران و کش��ورهای 
1+5 اس��ت تا ضمانت اجرایی برجام 
محقق شود! در آمریکا مسیر قانونی 
این ضمانت اجرایی مش��خص شده 
است! کنگره درباره رد برجام تصمیم 
می گیرد و س��رانجام آن مش��خص می شود اما در 
ایران چه؟ ش��ورایعالی امنیت مل��ی درباره برجام 
تصمیمی نگرفته اس��ت و قطعا تا »لغو تحریم ها« 
در برجام گنجانده نشود، اجرای برجام در شورا به 
تصویب نخواهد رسید. مجلس شورای اسلامی نیز 
به عنوان دیگر رکن تصمیم گیرنده درباره برجام، با 
اصرار و امتناع دولت، همچنان پشت در مذاکرات 
نگه داشته شده است! در واقع مسیر قانونی شدن 
برجام در ایران طی نشده و با این تفاسیر نخواهد 
شد، عامل آن نیز دولت است.این بن بستی است که 
دولت ایجاد کرده و خود در آن گرفتار شده است! 
این تصور هم که فشار افکار عمومی نهایتا منجر به 
عدول از قانون می شود، تصور باطلی است، چراکه 
جامعه  خواهان لغو تحریم هاست! و در اینجا دولت 
متهم اس��ت!  بنابراین دولت ناگزیر اس��ت فکری 
برای این بن بس��ت بکند! در چنین حالتی اجرای 
برجام، یک اقدام غیرقانونی و یک بدعت خطرناک 
در کشور خواهد بود و قطعا نمایی از دیکتاتوری را 
به جامعه نشان خواهد داد!  اگر دولت بدون مصوبه 
ش��ورایعالی امنیت ملی  یا مصوبه مجلس شورای 
اس��لامی، اقدام به اجرای تعه��دات خود در برجام 
کند؛ مصداق بارز هم��ان ضرب المثل معروف »بر 

شاخه نشستن و بن بریدن« خواهد شد!
دول��ت البته راه های خوبی ب��رای خارج کردن 
خود از بن بس��ت ایجاد ش��ده در اختی��ار دارد اما 
متاسفانه به هر دلیل که البته بر ما پوشیده نیست، 
آنها تمایلی به پیمودن دیگر مسیرها درباره بهبود 
وضعیت معیش��ت مردم ندارند. در جلس��ه اخیر 
رئی��س و اعضای مجلس خب��رگان رهبری، رهبر 
انقلاب به موضوع اقتصاد مقاومتی اشاره و تصریح 
کردند از رئیس جمهور و دولت خواس��ته اند برای 
تحقق سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی یک برنامه 
جام��ع، عملیاتی و کاربردی تهیه ش��ود. اما هنوز 
هیچ توضیحی درباره این مطالبه به افکار عمومی 

ارائه نشده است! چرا؟

گروه سیاسی: کشف 30 سکه طلا و یک دستگاه 
موبایل از مهدی هاشمی در زندان اوین آن هم در 
شرایطی که او حتی یک ماه از دوران مجازات خود 
را هم نگذرانده بود، افکار عمومی را ش��وکه کرد. 
به گزارش »وطن امروز«، در کنار ورود غیرقانونی 
موبای��ل که مهدی هاش��می قطعا ب��ه خاطر آن 
مجازات خواهد شد؛ موضوع 30 سکه طلایی که 
فرزند هاشمی رفسنجانی در زندان در اختیار داشت 
نقل محافل عمومی شد. پسر آقای رفسنجانی برای 
چه کارهایی این مقدار سکه را در اوین نگهداری 
می ک��رد؟  در کنار این س��وال، موضوع چگونگی 
ورود این سکه ها به زندان و نیز نظر قانونی درباره 
دایر کردن یک صرافی کوچک در زندان هم جزو 
سوالات مهم افکار عمومی درباره این ماجراست. 
اگرچه وکیل مهدی هاش��می مدعی ش��ده بود 
س��که ها با هماهنگی مأموران وارد اوین شده اند 
اما روز گذشته رئیس سازمان زندان ها توضیحاتی 
ارائه کرد که ادعای طباطبایی را رد می کند. رئیس 
س��ازمان زندان ها درباره اظه��ارات وکیل مهدی 
هاش��می مبنی بر اینکه موبایل و 30 سکه طلا با 
هماهنگی وارد زندان و تحویل وی شده، گفت: در 
بازرسی ها این وسایل کشف شده و قطعاً اگر زندان 
اطلاع داش��ت در بازرس��ی ها عنوان کشف به آن 
اطلاق نمی شد. به گزارش فارس، اصغر جهانگیر 
در حاش��یه مراس��م ختم آیت الله حاج شیخ علی 
بابایی، رئیس شعبه 16 دیوان عالی کشور که صبح 
دیروز در مسجد ارک برگزار شد با حضور در جمع 
خبرن��گاران درباره ادعای وکیل مهدی هاش��می 
مبنی بر اینکه موبایل و 30 سکه طلا صورتجلسه 
شده و با هماهنگی زندان به مهدی داده شده بود، 
گفت: من صورتجلس��ه ای را در این باره ندیدم که 
ببینم حرف وکیل وی درست بوده یا نه. وی افزود: 
بحثی که ما درباره کشفیات داشتیم این است که 
در بازرس��ی ها این وسایل کشف شده و قطعاً اگر 
زندان اطلاع داش��ت در بازرس��ی ها عنوان کشف 

به آن اطلاق نمی ش��د. وی در پاسخ به این سوال 
که پس ش��ما ادعای وکیل مهدی هاشمی مبنی 
بر اینکه صورتجلسه شده بود را تکذیب می کنید، 
گفت: صورتجلس��ه ای به من نرس��یده اما به نظر 
می رس��د این حرف درست نباشد، در هر صورت 
باید بررسی کنم و نتیجه نهایی را اعلام می کنم. 
رئیس سازمان زندان ها در پاسخ به این سوال که 
آیا ورود س��که طلا به زندان مرسوم است، گفت: 
سکه پول است و اگر کسی پول یا وجه نقدی را به 
همراه داش��ته باشد باید تحویل دهد و ما به جای 
آن با کارت های اعتباری که به آنها می دهیم مبالغ 
را به حسابش��ان واریز می کنیم و می توانند روزانه 
مبلغی را برداش��ت کنند. جهانگی��ر درباره تغییر 
رئیس زندان اوین و ارتباط این موضوع با ملاقات 
عفت مرعشی از سوی سایت های ضدانقلاب گفت: 
کسانی که این موضوعات را به هم ارتباط می دهند 
درباره زندانبانی اسلامی اطلاعی ندارند. وی ادامه 
داد: عنوان شده بود رفتار خوب با متهم باعث این 

تغییرات ش��ده اما باید بگویم ما موظف هستیم 
نس��بت به تمام کس��انی که وارد زندان می شوند 
رفتار مناس��ب داش��ته باش��یم و این هم توصیه 
اسلامی و قانونی اس��ت پس قطعاً به خاطر رفتار 
خوب کسی تغییر نمی کند. جهانگیر ادامه داد: ما 
یکسری تغییرات طبیعی داریم که در تهران هم 
این تغییرات اعمال شد. رئیس سازمان زندان ها در 
پاسخ به این سوال که اگر مشخص شود اهمال از 
زندان بوده آیا برخوردی صورت می گیرد یا خیر، 
گفت: مأم��وران ما در ورودی ها موظف هس��تند 
بازرسی هایی داشته باشند و بعد از اینکه بازرسی 
انجام شد فرد را تحویل زندان می دهند. وی ادامه 
داد: ب��ه طور طبیعی اگر در بازرس��ی دقت کافی 
صورت نگرفته باش��د برخورد لازم با مأمورانی که 
در مبادی ورودی زن��دان بودند صورت می گیرد. 
وی در پاس��خ به این س��وال که آیا گوشی کشف 
شده از مهدی هاش��می دوربین دار بوده یا خیر، 
گفت: من نه گوشی را دیده ام و نه گزارش را؛ باید 

نگاه کنم و اطلاع دهم. جهانگیر خاطرنشان کرد: 
اصولاً در زندان به دلیل ترددهای زیادی که بابت 
ملاقات خانواده زندانیان، مرخصی ها، بحث درمان 
یا اعزام به ش��عبات وج��ود دارد به صورت مرتب 
کشفیاتی داریم. رئیس سازمان زندان ها از کشف 
صدها موبایل و اش��یای ممنوعه طی ماه گذشته 
خبر داد و گفت: ماه گذش��ته در بازرسی هایی که 
در سراس��ر کشور داشتیم صدها موبایل و اشیای 
ممنوعه از جمله چاقو از زندانیان کش��ف ش��د. 
جهانگیر ادامه داد: خیلی امکان کنترل صد درصد 
موضوع وجود ندارد چرا که هم جاسازی هایی که 
زندانیان می کنند خاص اس��ت و هم تجهیزات و 
امکانات ما ناکافی است، البته برخی از این اشیای 
ممنوعه توسط برخی مأموران متخلف وارد زندان 
می شد که این موضوع هم در دست بررسی است 
و پیگیری و برخورد می شود. جهانگیر در پاسخ به 
این سوال که شما معتقدید 30 سکه طلای کشف 
ش��ده از مهدی هاش��می غیرمجاز نبوده، گفت: 
اصولاً همراه داش��تن پول ممنوعیت قانونی ندارد 
منتها زندان دستورالعملی دارد که اشیایی که به 
همراه فرد اس��ت ولو مجاز، باید با هماهنگی وارد 
ش��ود، به عنوان مثال کمربند یک شیء  مجاز در 
بیرون از زندان است اما در زندان می تواند ممنوع 
باشد، درباره پول هم فی نفسه غیرمجاز نیست اما 
باید حتماً با هماهنگی زندان باشد بنابراین ما در 
حال بررسی هستیم ببینیم این سکه های کشف 
ش��ده با هماهنگی وارد زندان شده است یا خیر. 
یک��ی از خبرنگاران گفت: اخیراً مطرح ش��ده بود 
رحیمی صبح ها از زندان خارج می شود و شب ها 
باز می گردد و بعد از دیداری که با مهدی هاشمی 
داش��ته و خبر آن در روزنامه ش��رق منتشر شده 
جلوی خروجش هم گرفته شده که جهانگیر در 
پاسخ گفت: چنین چیزی نیس��ت، وی به دلیل 
فوت همس��رش به مرخصی رفته بود که الان هم 

بازگشته و در زندان تحمل کیفر می کند.

سخنگوی دولت: نیازی به ارائه لایحه برجام به مجلس نیست

فرار از قانون؟
زاویه
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رئیس سازمان زندان ها ادعای وکیل مهدی هاشمی را رد کرد

اطلاعات جدید درباره صرافی رفسنجانی
نما

مبادله جیسون تکذیب شد
براس�اس اظهارات حجت الاسلام غلامحسن محسنی اژه ای، سخنگوی قوه قضائیه، قرار بود حکم نهایی 
جیسون رضاییان، متهم به جاسوسی برای آمریکا، نهایتا تا این هفته اعلام شود ولی این موضوع محقق 
نشد. همزمان اظهارات علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی در نیویورک مبنی بر امکان تبادل 
زندانیان 2 کشور نیز باعث شد برخی رسانه های داخلی مدعی شوند جیسون رضاییان در شمار همین 
زندانیان مبادله شده خواهد بود. با این حال اما روز گذشته محسنی اژه ای اعلام کرد اساسا بحثی درباره 
تبادل جیس�ون رضاییان مطرح نشده اس�ت. به گزارش میزان، حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محس�نی اژه ای در حاشیه مراس�م ترحیم آیت الله بابایی، رئیس شعبه 16 دیوان عالی کشور در پاسخ به 
سوالی مبنی بر تبادل جیسون رضاییان و اینکه آیا قوه قضائیه برای تبادل وی برنامه دارد یا خیر؟گفت: 
بحثی در این باره مطرح نشده است. وی در پاسخ  به سوال  دیگری درباره علت طولانی شدن صدور حکم 

خبرجیسون رضاییان افزود: درباره این موضوع اطلاعی ندارم، در نشست خبری آینده اعلام می کنم.


